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شناسایی ۲۱۳ بیمار جدید کرونا در کشور
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در یک شــبانه روز ۲۱۳ بیمــار کووید- ۱۹ در 
کشور شناسایی شدند و متاسفانه پنج بیمار نیز جان خود را از دست دادند.به 
گزارش ایســنا، از روز 8 آبان تا روز ۹ آبان ۱۴۰۱ و بر اساس معیارهای قطعی 
تشخیصی، ۲۱۳ بیمار جدید مبتلا به کووید-۱۹ در کشور شناسایی و ۴۷ نفر 
از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید-۱۹ در کشور به ۷ میلیون و ۵۵۷ 
هزار و ۶۵۰ نفر رسید.متاسفانه در طول ۲۴ ساعت، ۵ بیمار مبتلا به کووید-۱۹ 
در کشــور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری، به 
۱۴۴ هزار و ۵۷۶ نفر رسید.خوشــبختانه تا روز ۹ آبان ۷ میلیون و ۳۳۱ هزار 
و ۹۵۰ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارســتان ها ترخیص شده اند.۱۳۳ 
نفر از بیماران مبتلا به کووید-۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها 

تحت مراقبت قرار دارند.
تا روز ۹ آبان ۵۴ میلیون و ۳۶۶ هزار و 88۰ آزمایش تشخیص کووید-۱۹ در 
کشور انجام شده اســت.همچنین تا روز ۹ آبان ۶۵ میلیون و ۱۲۰ هزار و ۹۶ 
نفر دوز اول، ۵8 میلیون و ۵۲۵ هزار و 8۹۷ نفر دوز دوم و ۳۱ میلیون و ۳۳۱ 
هزار و 8۷8 نفر، دوز ســوم و بالاتر واکســن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع 
واکســن های تزریق شده در کشــور به ۱۵۴ میلیون و ۹۷۷ هزار و 8۷۱ دوز 
رســید. در یک شبانه روز ۵ هزار و ۷۰ دوز واکسن کرونا در کشور تزریق شده 
است.همچنین در حال حاضر ۳ شهرستان در وضعیت قرمز، ۱۷ شهرستان در 
وضعیت نارنجی، ۲۱8 شهرستان در وضعیت زرد و ۲۱۰ شهرستان در وضعیت 

آبی قرار دارند.

جزئیات وام چهار میلیاردی و ۱۵۰ میلیونی سربازان
مشاور عالی قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه ستاد کل نیروهای 
مسلح جزئیات اعطای وام های ۱۵۰ میلیونی و چهار میلیارد تومانی به سربازان 

ماهر را تشریح کرد.
سردار موســی کمالی در گفت وگو با ایسنا، درباره آخرین وضعیت اعطای وام 
اشتغال به سربازان ماهر اظهار کرد: در راستای خوشایند سازی خدمت سربازی 
و با پیگیری های انجام شــده از ســوی قرارگاه مهارت آموزی سربازان تصمیم 
بر آن شــد تا وام های اشــتغال ۱۵۰ میلیون تومانی و چهار میلیارد تومانی به 
ســربازان ماهر دارای شرایط پرداخت شــود.وی با بیان اینکه شرط لازم برای 
تمامی ســربازان متقاضی وام این است که حتما کارت پایان خدمت خود را در 
سال ۹۷ یا ســال های پس از آن تا چند ماه آینده دریافت کرده باشند، گفت: 
افراد دارای کارت پایان خدمت با شرایط مذکور اگر چنانچه یکی از سه شرطی 
که در ادامه گفته می شــود را نیز دارا باشند می توانند برای درخواست این وام 

اقدام کنند.
وی درباره این ســه شــرط نیز گفت: یکی از شروط داشتن گواهینامه مهارتی 
است و تفاوتی ندارد که سرباز این گواهی را قبل از خدمت، حین خدمت یا پس 
از خدمت دریافت کرده باشد. شرط دیگر داشتن مدرک کارشناسی یا بالاتر از 
آن بوده و شرط سوم نیز فارغ التحصیلی از هنرستان، دانشسرا یا آموزشگاه های 
علمی و کاربردی است.وی بار دیگر تاکید کرد که اگر فردی کارت پایان خدمت 
به تاریخ ســال ۹۷ یا پس از آن تا چند ماه آینده را داشــته باشد و یکی از سه 
شرط مذکور را نیز دارا باشد می تواند برای دریافت وام اقدام کند.کمالی با بیان 
اینکــه مبلغ این وام ۱۵۰ میلیون تومان برای خود اشــتغالی و چهار میلیارد 
تومان برای کارآفرینی اســت، گفت: بازپرداخت این وام پنج تا هفت سال بوده 
و یک ســال نیز تنفس دارد. ســود این وام نیز چهار درصد است.مشاور عالی 
قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه ستاد کل نیروهای مسلح درباره 
نحوه درخواســت برای این وام نیز گفت: متقاضیان دارای شرایط باید به دفاتر 
پلیــس+۱۰ مراجعه کرده و با پرداخت مبلغ ۵۰ هزار تومان درخواســت خود 
برای دریافت وام را ثبت کنند. در آنجا می بایســت فرمی را تکمیل کرده و در 
بخشــی از آن نیز طرح خود برای اشــتغال یا به اصطلاح پروپزال طرح خود را 
وارد کنند. با تکمیل این فرم، پلیس+۱۰ فرم ها را به وظیفه عمومی هر اســتان 
به عنوان دبیر کارگروه اشتغال هر استان ارجاع می دهد.وی ادامه داد: با ارجاع 
فرم ها به کارگروه اشــتغال که در آن معاون اقتصادی استاندار، فرمانداران و ... 
نیز حضور دارند درباره طرح ها تصمیم گیری شده و در صورت موافقت پرونده 
به بانک معرفی و از متقاضی نیز خواسته می شود به بانک رفته و فرآیند دریافت 
وام را طی کند.وی با بیان اینکه هر مرحله از طریق ارسال پیامک به متقاضی 
اطلاع داده می شــود، گفت: ۱8 بانک عامل برای اعطای این وام تعیین شــده 
است.وی درباره اینکه آیا ضامنی برای دریافت این وام نیاز است یا خیر؟ گفت: 
یک کارمند دولت یا جواز کســب به عنوان ضامن از ســوی متقاضی خواسته 
می شــود. برخی به اشتباه تصور کرده اند که متقاضی خودش باید جواز کسب 
داشــته باشد. در حالیکه جواز کسب به عنوان مدارک ضامن مورد نیاز است و 
می تــوان به جای آن یک کارمند دولت را به عنوان ضامن معرفی کرد.ســردار 
کمالی درباره اینکه نحوه اختصــاص وام چهار میلیارد تومانی و ۱۵۰ میلیارد 
تومانی به چه صورت اســت؟ گفت: با توجه به پروپزال و طرح ارائه شده درباره 

مبلغ وام در کارگروه اشتغال تصمیم گیری می شود.

راه اندازی خط تلفن فوریت های مشاوره ای
 با شماره ۱۵۷۰

 معاون پرورشــی و فرهنگی وزارت آمــوزش و پرورش  از راه اندازی خط تلفن 
فوریت های مشاوره ای به شماره ۱۵۷۰ خبرداد و اظهارکرد: کسانی که نیازمند 
مشاوره فوری هستند می توانند از 8 صبح تا 8 شب با این شماره تماس گرفته 

و مشاوره اولیه را دریافت کنند.
به گزارش ایســنا، اصغر باقرزاده درمورد ارتقای هســته های مشــاوره آموزش 
و پــرورش به مراکز مشــاوره اظهارکرد: دانش آموزان عــلاوه بر معلم قرآن و 
ورزش و مربی پرورشــی به افرادی هم نیاز دارند تا درمورد مسائل خودشان با 
آنها صحبت کنند و مشــاوره تخصصی بگیرند. همین نیاز باعث شــد تا مراکز 
تخصصی مشاوره تربیتی برای دانش آموزان تأسیس شود.وی با اشاره به وجود 
۳۴۳ مرکز مشاوره در مراکز اســتان ها گفت: تعداد ۷۱۷ هسته  مشاور نیز در 

ادارات کل آموزش و پرورش داریم.

۳۸ درصد آلودگی هوای پایتخت 
سهم حمل و نقل است

رئیس کمیته ســلامت شورای اسلامی شــهر تهران گفت: ناوگان حمل و نقل 
عمومی در آلودگی هوای شهر تهران نقش قابل توجه ای دارند که برابر آمارهای 
ارائه شــده ۳8 درصد از آلودگی هوای پایتخت ســهم حمل و نقل است، بنابر 
این ضرورت دارد علاوه بر افزایش این ناوگان برای نوسازی آن نیز تلاش شود.
به گزارش ایسنا، سوده نجفی با اشاره به ایجاد نشاط اجتماعی و ابراز تأسف از 
ناامیدی در بین برخی از مردم، تأکید کرد: ما در جایگاه مســئولیتی که داریم 

موظف هستیم بستر را برای ایجاد امید به مردم ایجاد کنیم.
رئیس کمیته ســلامت شورای اسلامی شهر تهران گفت: در علم سلامت اولین 
کاری که قبل از تشــخیص بیماری انجام می دهند تزریق مُسکن برای کاهش 
درد اســت. در بحــث آلودگی هوا باید ابتدا به دنبــال راهکارهای این چنینی 
باشــیم.وی ادامه داد: اجرای طرح زوج و فــرد در برخی از روزهای اضطراری 
سال که مردم نیز بابت اجرای آن دچار مشکلاتی نشوند، مُسکن هایی است که 
می تواند انجام شود.نجفی گفت: انتظار می رود شهرداری تهران مطالعاتی برای 
اجرای طرح زود و فرد انجام دهند تا به گونه ای برنامه ریزی و تدبیر شود که 
مردم دچار مشکل نشوند و در بحث آلودگی هوا به پارامترهای لازم هوای سالم 
برســیم.وی با انتقاد از شورای شهر پنجم گفت: شــورای شهر تهران در دوره 

گذشته مصوباتی داشت که ما را با چالش مواجه کرده است.
 موضوع درختکاری و بام ســبز یکی از عوامل تاثیرگذار در کاهش آلودگی هوا 
است؛ اما متاسفانه دیگر هیچ فردی به دنبال درختکاری در شهر تهران نیست 
و اگر شهرداری لایحه ای در این باره به شورای شهر ارائه دهد حتما از آن دفاع 
خواهیم کرد.عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر تهران تصریح کرد: ناوگان 
حمل و نقل عمومی در آلودگی هوای شهر تهران نقش قابل توجه ای دارند که 
برابر آمارهای ارائه شده ۳8 درصد از آلودگی هوای پایتخت سهم حمل و نقل 
است. بنابر این ضرورت دارد علاوه بر افزایش این ناوگان، برای نوسازی آن نیز 
تلاش شــود.وی ادامه داد: ناوگان حمــل و نقل عمومی در بعد کاهش ترافیک 
نیز تاثیر بالایی دارد که انتظار می رود این موضوع با توجه به ابعاد مختلف آن 
در شــهرداری و دولت پیگیری شــود.بنا بر اعلام دفتر این عضو شورای شهر، 
عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر تهران در پایان خاطرنشان کرد: مشاغل 
مزاحم دیگر عوامل ایجاد آلودگی در شــهر تهران اســت که باید به آنها توجه 
شود. بســیاری از صنایع ســبب ایجاد آلودگی هوا در شهر تهران هستند که 

شهرداری تهران باید راهکاری برای ساماندهی این مشاغل دنبال کند.

اخبار کوتاه
می فروشند چون ضامن برای آن پیدا نمی کنند

مظنه »وام ازدواج«؛ ۷۰ تا ۹۰ میلیون تومان!

تعطیلی مدارس به دلیل شیوع آنفلوآنزا در دستور کار نیست
مدیران مدرسه برای مرخصی دادن به مبتلایان سخت گیری نکنند

واکنش محیط  زیست به گزارش ناسا درباره توده  گاز متان در جنوب تهران

فرمانده یگان حفاظت سازمان محیط زیست مطرح کرد

کلاهبرداری با نام توله یوز پلنگ ایران

وام ازدواجی که تا همین اواخر بر سر اخذ سلیقه ای تضامین 
آن و مدت انتظار بالای دریافتش بین متقاضیان و شــعب 
بانکی کشــمکش بود و همچنان نیز مسیرش کاملا هموار 
نشــده اســت، این روزها متناســب با رقم آن، ۳۵ تا ۴۵ 
میلیــون تومان به فروش می رســد و چیزی در حدود ۷۰ 
تا ۹۰ میلیون تومان دســت عروس و دامادی که وامشان را 
می فروشند، می گیرد.به گزارش ایسنا، گرچه شرکت آگهی 
دهنده در غرب تهران هست اما تراکت های تبلیغاتی آن در 
سنگ فرشهای خیابان های مرکز شهر و حتی شرق تهران 
نیز دیده می شــود. شماره های درج شــده روی تراکت ها 
یکی نیست. با دو شــماره مختلف تماس می گیرم، هر دو 
را یک نفر پاســخ می دهد.خود را عروســی معرفی می کنم 
کــه وام ازدواج ۱۵۰ میلیــون تومانی بــه خودش و ۱۲۰ 
میلیون تومانی به همســرش تعلق می گیرد.مظنه فروش 
وام ازدواج ۱۲۰میلیونــی را ۳۵ میلیون تومان و وام ۱۵۰ 
میلیونــی را ۴۵ میلیون تومان اعلام می کند. وقتی متوجه 
می شود پیامک تاییدیه ثبت نام بانک برایم ارسال شده و نه 
تنها خواستار فروش وام خودم بلکه فروش وام همسرم نیز 
هســتم، اصرار می کند: چون پیامک تاییدیه براتون ارسال 
شــده فکر نمی کنم دریافت وامتون دو هفته بیشــتر زمان 
ببــره. اگه می خواهید وام خودتون و همســرتون رو با هم 
بفروشید 8۰ تومن دستتون رو می گیره، من مشتری برای 
فــروش دارم. زودتر بهم خبر بدید تا مشــتری رو ندم بره.
تاکید دارد که تمام اقســاط را خود خریــدار وام پرداخت 
می کنــد و عین 8۰ میلیون تومان بدون کاســتی به من و 
همسرم پرداخت می شــود. اگر بانکی که برای گرفتن وام 
از طریــق آن اقدام کردید، اعلام کرد که وام ازدواج رو دیر 
براتون واریــز می کنه، براتون لغو درخواســت میزنیم و از 
طریق یک بانک دیگه اقدام می کنیــم. اگر زودتر با کارت 
ملی تشــریف بیارید شرکت، می تونم شــما رو به مشتری 
معرفی کنم. پرداخت اقساط کاملا بر عهده خریدار هست و 
دو تا کارمند رسمی دولتی به بانک معرفی می کنند تا فیش 

حقوقی اونها گرو بانک باشه.
به گزارش ایسنا، مدت ها است بر سر اخذ سلیقه ای تضامین 
و مدت انتظار بــالای دریافت وام ازدواج میان متقاضیان و 
شــعب بانکی کشمکش اســت.  جدالی که نهایتا با تاکید 
رئیــس کل بانک مرکزی در خصوص نحــوه اخذ تضامین، 
شعب موظف به اخذ یک ســفته از متقاضی یا یک ضامن 
معتبر شــدند و نیز با مصوبه شــورای عالــی جوانان بانک 
مرکزی موظف شــد حداکثر ظــرف ۱۵ روز، متقاضیان را 
به شــعب مربوطه ارجاع دهد.با این وجود نمی توان گفت 
راه دریافــت وام ازدواج با این تدابیر هموار شــده اســت و 
طبق اعلام مسئولان همچنان گزارش هایی مبنی بر اینکه 
برخی شــعب از متقاضیان دریافت وام ازدواج تا سه ضامن 
نیز طلــب می کنند، وجود دارد.مهــدی متقی فر مدیرکل 
دفتر برنامه ریزی و توســعه اجتماعی جوانان وزارت ورزش 
و جوانان معتقد اســت مهم ترین مساله در زمینه بازارهای 
خرید و فــروش وام ازدواج، به بحــث تضامین این وام باز 

می گردد.وی با بیان اینکه گزارش هایی به ما رســیده است 
که در برخی اســتان ها بانکها تا سه ضامن نیز از متقاضیان 
وام ازدواج طلب کرده اند، به ایســنا گفته بود »اگر بانک ها 
در بحث گرفتن تضامین به صورت ســلیقه ای عمل نکنند 
و طبــق قانون فقط یک ضامــن از متقاضیان طلب کنند، 
کسی حاضر نمی شــود این وام را بفروشد. وام ازدواج ۱۲۰ 
میلیون تومانی قرض الحســنه ازدواج ســود زیادی ندارد، 
بازپرداخت آن بالا و اقســاط آن پایین است و کسی حاضر 
نمی شود آن را بفروشــد. می فروشند چون ضامن برای آن 
پیدا نمی کنند.«با این وجود این ســوء استفاده ها ختم به 
خرید و فروش وام ازدواج نمی شود بلکه بعضا امکان ازدواج 
و طلاق صوری و حتی ازدواج اجباری برای دریافت این وام 

نیز وجود دارد.
معاون ســابق امور جوانان وزارت ورزش و جوانان پیش از 
این به ایســنا گفته بود »نگرانی ما ازدواج اجباری به دلیل 
برخورداری از منافع مالی وام ازدواج است. اگر دستورالعمل 
درست و جامعی برای نظارت بر دریافت کنندگان وام وجود 
نداشته باشد، اعطای هرگونه تســهیلاتی که با نرخ پایین 
و منافــع خوب برای دریافت کننده پرداخت شــود امکان 
بــروز هرگونه انحرافی نظیر خرید و فــروش وام، ازدواج و 
طلاق صــوری، ازدواج اجباری و... را ایجــاد می کند.« به 
گزارش ایسنا، به نظر می رســد عدم نظارت دقیق و کافی 
بانک مرکزی بر شــعب برای جلوگیــری از تخطی و طلب 
تضامین سنگین و نیز نبود دستورالعملی جامع برای نظارت 
بر دریافت کنندگان این وام منجر به سوء استفاده های این 
چنینی شــده اســت. نهایتا نیز منابع مالی که قرار بود در 
راستای تســهیل امر ازدواج جوانان تخصیص داده شود، با 
سوء استفاده های این چنینی به مقاصد دیگری جز ازدواج 

جوانان کشانده می شود.

محمد مهدی تندگویان، معاون ســابق امور جوانان وزارت 
ورزش و جوانــان در گفــت و گو با ایســنا، بــا یادآوری 
اینکــه در دوران معاونت خــود در خصوص ضرورت وجود 
دســتورالعملی برای نظارت بر دریافت کنندگان وام ازدواج 
چندین بار با مجلس مکاتباتی انجام شــد، اظهار کرد: در 
زمان معاونت خود گزارش مفصلی را به کمیســیون بودجه 
و فرهنگی مجلس ارائــه دادم. چند معضل در آن گزارش 
مطرح شــده بود که یکی از آنها بحث خرید و فروش  وام 
ازدواج بود. سایت های خرید و فروش وام ازدواج فراوان است 
و ما یک پرینتی از این ســایت ها گرفته و گزارش آن را به 

مجلس دادیم. 
از سوی دیگر به شورای اجتماعی کشور نیز گزارشی درباره 
سایت هایی که وام ازدواج را خرید و فروش می کنند نیز ارائه 
دادیم.وی با بیان اینکه آن زمان مبلغ وام ازدواج حدود ۷۰ 
میلیون تومان بود، تصریــح کرد: بعد از دریافت وام ازدواج 
هیچ نوع نظارت یا دســتورالعملی بــرای آن وجود ندارد و 
مشــکل اصلی نیز همین نبود نظارت بر دریافت کننده وام 
است. باید در زمان دریافت وام سد را برای جوانان کم کنیم 
کــه به راحتی این وام را دریافــت کنند اما موضوع نظارت 
پس از اخذ وام نیاز به دستورالعمل دارد تا جلوی این مدل 
از رانت ها گرفته شــود. با این حال نــه بانک مرکزی و نه 
مجلس به عنوان قانون گذار به این امر تاکیدی نکرده اند و از 
این رو نظارتی نیز انجام نمی شود.تندگویان معتقد است: از 
آنجاکه رقم وام ازدواج هر ساله افزایش قابل توجهی یافته، 
امکان سوء استفاده های این چنین نیز ایجاد شده است و از 
این رو نیازمند تدوین دستورالعملی برای نظارت بر دریافت 

کنندگان وام ازدواج هستیم.
معاون ســابق امور جوانــان وزارت ورزش و جوانان درباره 
مصادیق دیگر ســوء استفاده از وام ازدواج، توضیح داد: من 

حتــی آگهی هایی در خصوص انجام ازدواج و طلاق صوری 
با عدم درج در شناســنامه و اســناد نیز دیده ام. می گویند 
می توانیم برایتان بدون اینکه ازدواج و طلاق صوری جایی 
ثبت شــود، وام دریافت کنیم. حتی ممکن است بخشی از 
این امر، آمار ازدواج یا طلاق صوری را نیز بالا ببرد. مواردی 
را  داشــتیم کــه وام ازدواج دریافت نکرده بودند و بعد ۲۰ 
ســال ازدواج، طلاق صوری گرفته و مجددا ازدواج صوری 
کرده بودند تا بتوانند وام ازدواج بگیرند. دلیل تمام این سوء 
اســتفاده ها این است هیچ نوع نظارتی بر دریافت کنندگان 
وام ازدواج پــس از پرداخت آن وجود نــدارد.وی با اظهار 
نگرانی نسبت به انجام ازدواج های اجباری و ازدواج دختران 
زیر سن قانونی تنها برای دریافت وام ازدواج توسط والدین، 
خاطر نشان کرد: بخشــی از نگرانی ما نسبت به دخترانی 
است که زیر سن قانونی قرار دارند، حتی نمی توانند حساب 
بانکی برای خود باز کنند امــا وام ازدواج با رقم بالا به این 
دختران تعلق می گیرد. مشخص نیست آیا این وام واقعا به 
ایــن دختر تعلق می گیرد و ایــن دختر از این وام بهره مند 
می شود و یا اینکه متاسفانه آن وام توسط  اولیاء این دختر 
زیر ۱8 سال و یا همسر او دریافت می شود و هیچ بهره ای به 
این دختر نمی رسد. ما هشدار تمام این موارد را به قانونگذار 
و بانک مرکــزی داده بودیم.وی با بیــان اینکه ما مخالف 
ازدواج اجباری هستیم، بیان کرد: با این امر که فردی برای 
استفاده از وام ازدواج دخترش که این دختر هنوز نمی تواند 
حســاب بانکی برای خودش باز کند، او را به اجبار به عقد 
آقایی در آورد، مخالف هستیم. بعضا در روستاها این اتفاق 
رخ می دهد که افراد وام ازدواج دختران خود را صرف خرید 

دام و طیور کرده و یا سرمایه گذاری های دیگر می کنند. 
ازدواج اجبــاری، ازدواج و طلاق صوری همگی تبعات عدم 
نظارت درست بر دریافت کنندگان وام ازدواج است. امسال 
نیز حتما افزایــش رقم وام را برای ســال ۱۴۰۲ خواهیم 
داشت و هرچقدر رقم این وام بالاتر رود، میزان سوء استفاده 
و بهره برداری غیر واقعی از این وام بیشتر می شود.تندگویان 
همچنین افــزود که طبیعی اســت وقتی دســتورالعمل 
مشــخصی برای نظارت پس از دریافــت وام ازدواج وجود 

ندارد، سوء استفاده های یاد شده ایجاد شود.
معاون سابق امور جوانان وزارت ورزش و جوانان، تاکید کرد: 
بخش زیادی از منابع کشــور که قرار اســت صرف موضوع 
ازدواج و کمک به زوجین جوان شــود از طریق این ســوء 
اســتفاده ها مشخص نیست در کجا و به چه صورتی هزینه 
می شــود. ما بعد از دریافت وام ازدواج هیچ نوع بازرســی و 
نظارت بر موضوع نداریم. برای وام های دیگر اینگونه نیست. 
برای مثال برای دریافت وام مسکن سند خانه در بانک بلوکه 
می شــود و این امر برای انجام نظارت است. حتی وقتی وام 
تولیدی دریافت شــود، مکان تولیدی و یا کسب و کار افراد 
تحت رهن بانک در می آید بنابراین میزان ســوء استفاده از 
وام های دیگر قدری سخت تر است. در وام ازدواج چون بعد 
از دریافت هیچ نوع نظارتی وجود ندارد، امکان تمام ســوء 

استفاده ها وجود دارد.

رئیس مرکز مدیریت بیماری  های واگیر وزارت بهداشــت با 
اشــاره به شروع پیک آنفلوآنزا و شــیوع بالای آن در میان 
کــودکان گفت: در حال حاضر تعطیلــی مدارس به دلیل 

شیوع آنفلوآنزا در دستور وزارت بهداشت نیست.
شهنام عرشی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا در رابطه با آخرین 
وضعیت آنفلوآنزا در کشــور اظهار کرد: ما هر ساله انتظار 
داریم که با موجی از آنفلوآنزا روبه رو شــویم و معمولا این 
موج در اواسط آبان ماه شروع می شد. در دو سال گذشته به 
دلیل رعایت مسائل بهداشتی برای پیشگیری از کرونا کمتر 
با موارد ابتلا به آنفلوآنزا روبه رو بودیم.وی افزود: امسال بعد 
از دو ســال موج آنفلوآنزا آغاز شــده و تفاوت آن نسبت به 
ســال های گذشته این است که زمان شروع آن چهار هفته 
زودتر رخ داده اســت. تفاوت دیگر آن هم شیوع زیاد آن در 
میان کودکان است و علت آن هم این است که کودکان دو 
سال در مدرسه نبوده و کمتر با ویروس های سرماخوردگی 
و آنفلوآنزا مواجه شده و همین موضوع باعث شده تا سیستم 
ایمنی آنها در برابر این ویروس کاهش پیدا کند.عرشی بیان 

کرد: ما اکنون در زمان شروع موج آنفلوآنزا هستیم و انتظار 
ما این اســت که طی ســه تا چهار ماه همچنان روند ابتلا 

افزایشی بوده و این پیک ادامه داشته باشد.
این مقام وزارت بهداشت در رابطه با احتمال همزمانی ابتلا 
به آنفلوآنزا و کرونا نیز اظهار کرد: این نگرانی در همه جای 
جهان برای دو ماه آینده است و این احتمال نیز وجود دارد 
که اواخر پاییز و اوایل زمســتان با موجــی از کرونا روبه رو 
باشیم اما به دلیل افزایش ایمنی نسبی جوامع و سطح بالای 
واکسیناســیون احتمال دارد این موج از کرونا با کشندگی 

کمتری همراه باشد. 
با این حال این موضوع بســتگی به ســوش های جدید هم 
دارد. وی در مــورد ترکیب آنفلوآنزا و کرونا نیز اظهار کرد: 
در مورد ویروس ها هرچیزی محتمل است، با این حال این 
موضوعات در تئوری مطرح است و ما در مورد تئوری حرف 
نمی زنیم، بلکه در رابطه با موارد قطعی اظهارنظر می کنیم. 
عرشــی همچنین در مورد تیپ های کنونــی آنفلوآنزا نیز 
گفت: در حال حاضر ۹۵ درصد موارد ابتلای آنفلوآنزای نوع 

A و کمتر از ۵ درصد نوع B هستند. از سوی دیگر حدود 
سه چهارم از ابتلا به نوع A از گونه H۳ و حدود یک چهارم 
هم گونه H۱N۱ اســت که نوع H۳ آنفلوآنزای شدیدتری 

را ایجاد می کند.
رئیــس مرکز مدیریت بیماری های واگیــر در ادامه با بیان 
اینکه همیشه بیماری هایی مانند انواع سرماخوردگی ها به 
ویــژه آنفلوآنزا از کودکان آغاز و بعد به بزرگســالان انتقال 
پیــدا می کند، گفت:  به همین دلیل اســت که ما همزمان 
با آغاز ســال تحصیلی با میزان بالایی از سرماخوردگی یا 
بیماری های تنفسی مواجه می شویم.این متخصص عفونی 
همچنیــن در رابطه بــا اظهار نظر آمــوزش و پرورش در 
رابطه با احتمال تعطیلی مــدارس نیز اظهار کرد: در حال 
حاضر تعطیل مدارس در دســتور کار نیست و حتمال باید 
وزارت آموزش و پرورش در این راستا تصمیم و اقدام کند، 
امــا موضوع مورد تأکید ما این اســت هر دانش آموزی که 
علائم دارد بلافاصله شناســایی و به والدین او اطلاع رسانی 
شــود ضمن اینکه مدارس نباید برای مرخصی دادن به او 

سخت گیری کنند. چون هرچه تعداد این افراد در مدارس 
زیاد باشــد زودتر همه گیری رخ خواهد داد با این حال دیر 
یاد زود همه این بیماری را خواهند گرفت اما در طول این 
زمان باید این اتفاق رخ دهد تا بیمارســتان ها پر نشود و با 

مدیریت، مدت زمان پیک را کاهش دهیم.
وی یادآور شــد: اگر در جایی همه گیری در جایی افزایش 
پیدا کند ممکن اســت به آموزش و پرورش پیشنهاد دهیم 
تا تعطیلی مدارس در آن منطقه را در دستور کار خود قرار 
دهد. اما در حال حاضر بیماری در فازی نیست که بخواهیم 

تعطیلی را به وزارت آموزش و پرورش پیشنهاد دهیم. 
پیک آنفلوآنزا شروع شده است اما هنوز به شدت سال  های 
قبل نیســت و هنوز به قله پیک نرسیده ایم.عرشی در مورد 
مــرگ و میر آنفلوآنزا در کشــور اظهار کــرد: هر بیماری 
شدیدی مرگ و میر خاص خود را دارد. مرگ و میر آنفلوآنزا 
در کشــور هنوز به شدت کرونا نیســت با این حال ممکن 
اســت برخی افراد به ویژه در ســنین بــالا در اثر آن فوت 

شده باشند.

معاون دفتر مدیریت پسماند سازمان حفاظت 
محیط  زیست ضمن توضیح درباره گزارش ناسا 
مبنــی بر وجود توده گاز متان بر فراز ســایت 
پســماند آرادکوه درباره لزوم جایگزینی مجدد 
این ســایت گفت: مکان یابی جدید این سایت 
بایــد در اولویت قرار بگیرد.به گزارش ایســنا، 
درپی انتشــار گزارشی از ســوی ناسا مبنی بر 
وجود توده گاز متان بر فراز ســایت پســماند 
آرادکوه پیام جوهرچی - معاون دفتر مدیریت 
پسماند ســازمان حفاظت محیط  زیست - در 
گفت و گو با ایســنا، در واکنش به این گزارش 
اظهار کــرد: مراکز دفــن قدیمی به طور قطع 
قابلیت دفــع گاز متان را دارند و نمی توان این 
موضوع را حاشــا کرد. در کشورهای پیشرفته 
برای طراحی محل دفن پســماند اســتحصال 
گاز دارند تا به عنوان یک منبع انرژی از آن در 
نیروگاه ها استفاده کنند.وی افزود: ما از دو سال 
گذشته دستورکار طراحی محل دفن زباله را به 
این شیوه ابلاغ کردیم که باید محل دفن های 
زباله جدید و براســاس ضوابط و دستورالعمل 
ابلاغی سازمان محیط زیست ساخته شوند. به 
عبارتی لوله گذاری هایی برای خروج گاز متان 
و  اســتحصال انرژی از متان صورت بگیرد. اگر 
این کار انجام شود چنین مواردی رخ نمی دهد.
جوهرچی خاطرنشان کرد: محل دفن زباله های 
ما قدیمی هستند، به طوری که ۶۰ تا ۷۰ سال 
از زمان احداث آن ها گذشته است و تاسیسات 
لازم برای اســتحصال گاز از آن ها وجود ندارد.

معاون دفتر مدیریت پسماند سازمان حفاظت 
محیط  زیست عکس ناسا درباره وجود گاز متان 

بر فراز سایت آرادکوه اظهار کرد: حجم مشاهده 
شده در آن مکان مشکوک است. شاید عکس 
در لحظــه ای که باد غالــب به صورت عمودی 
وزیده، گرفته شده باشد چراکه در بیشتر مواقع 

باد افقی می وزد.
وی همچنین دربــاره ضخامت توده - نزدیک 
به پنج کیلومتر - گفــت درباره ضخامت توده 
فرصت دهید تا بررسی کنیم.جوهرچی ضمن 
اشــاره به نامه هــای متعــدد اداره کل محیط 
زیست استان تهران به شهرداری شهرستان ها 
برای مدیریت گازهای متان استخراجی گفت: 
متاســفانه تاکنون شــهرداری ها اقدام خاصی 
انجــام نداده اند این در حالیســت که وظیفه 
اصلی برعهده شهرداری ها است.وی ادامه داد: 
چندین عامل می توانــد باعث رخ دادن چنین 
پدیده ای در جنوب تهران و سمت آرادکوه شود. 
شاید تنها آرادکوه باعث این اتفاق نباشد بلکه 
گاوداری های عمده در منطقه می تواند مزید بر 
علت شده باشند.معاون دفتر مدیریت پسماند 
سازمان حفاظت محیط  زیست در پاسخ به این 
پرسش ایســنا که آیا در ایران امکان استفاده 
از گاز متــان را داریــم، گفــت: از متان مانند 
دیگر گازها می توان به عنوان یک منبع انرژی 
اســتفاده کرد البته اگر واقعا مدیریت شود.وی 
افزود: اقداماتی در آرادکوه و حلقه دره کرج انجام 
شد و قرار بود شرکت هایی پس از لاین گذاری 
و لوله گذاری گاز استحصال کنند اما به نتیجه 
نرسید. اصلی ترین عامل ارزان بودن حامل های 
انرژی در کشور است به طوری که اصلا قابلیت 

خرید و فروش و جنبه اقتصادی ندارند.

جوهرچی در ادامه درباره ضرورت ســاماندهی 
هرچه ســریع تر زباله ها در تهران توضیح داد: 
این ضرورت احســاس می شود اما یک موضوع 
بین بخشی  اســت البته تاحدودی در حال رخ 
دادن اســت اما با شرایط مطلوب فاصله داریم. 
معضل پســماند تنها در مرحله دفن نیســت 
بلکه باید از ابتدای چرخه شروع کنیم. اصلاح 
تفکیک از مبدأ  و بازیافت باعث می شــود که 
حداقــل پســماند  به مراکز دفن برســد و در 
نهایت پسماندها جزئی می شوند و مراکز دفن 
با پســماندهای حجیم در مــدت زمان کم پر 
نمی شــود.وی تاکید کرد: اقداماتی انجام شده 
اما اصلاح زمان بر اســت. اتفاقاتی که در ۵۰ تا 
۶۰ ســال رخ داده را نمی توان در دو روز حل 
کرد.معاون دفتر مدیریت پســماند ســازمان 
حفاظت محیط  زیست دریاره تبعات بهداشتی 
و زیست محیطی انتشار غیراستاندارد گاز متان 
در تهران گفت: اداره کل محیط زیست استان 
تهران همچنین بخش کیفیت و هوا در سازمان 
محیط زیست باید درباره این موضوع نظر دهند 
اما من بیشترین تاثیر گاز متان را بر گرمایش 
زمیــن می دانم. در ارتفاع بالا امکان اشــتعال 
متان بسیار کم است بدین جهت شاید تبعات 
کمتری به لحاظ سلامتی داشته باشد اما از نظر 
زیســت محیطی باید مدیریت شود و این کار 
نیز وظیفه شهرداری ها است.وی در ادامه درباره 
لزوم انتقال سایت آرادکوه اظهارکرد: در دولت 
دوازدهم از سوی رییس جمهوری وقت دستور 
انتقال آرادکوه داده شد چراکه آرادکوه به لحاظ 
پدافند غیرعامل نیازمند جایگزینی و مکان یابی 

مجدد اســت اما درباره این موضوع که آرادکوه 
در مکان نامناسبی احداث شده به عنوان یک 
کارشناس معتقدم شهر به سمت آرادکوه رفته 

است و نه آرادکوه به سمت شهر.
معاون دفتر مدیریت پسماند سازمان حفاظت 
محیط  زیست افزود: آرادکوه روی آبخوان ها قرار 
ندارد تا شــیرابه آن وارد آبخوان ها شود. بدین 
جهت شاید کمتر نقطه ای می توانست پذیرای 
این مقدار فشــار برای انتقال شیرابه باشد. به 
عبارتی آرادکوه مکان یابی بدی نبوده اما برای 
۴۰ تا ۵۰ ســال گذشــته و اکنون حتما باید 
مکان یابی مجدد صــورت بگیرد.جوهرچی در 
پایان به اصلی ترین مشکل مکان یابی جدید و 
جایگزینی آرادکوه اشاره کرد و گفت: در شهر 
تهران تقریبا روزانه ۷۰۰۰ تن پســماند تولید 
می شــود که تنها ۵۵۰۰ تــن ورودی آرادکوه 
است. بدین جهت انتقال این سایت هزینه های 
حمل و نقل بســیاری دارد. شهرداری ها نیز به 
همین دلیل تاکنون ملاحظاتی انجام داده اند اما 

مکان یابی جدید این سایت باید در اولویت قرار 
بگیرد.به گزارش ایسنا، شنبه )۷ آبان ماه( ناسا 
گزارشی مبنی بر تشکیل ابر پنج کیلومتری گاز 
متان در جنوب تهران بر فراز آرادکوه منتشــر 
کرد کــه محمدمهدی عزیــزی - مدیرعامل 
سازمان مدیریت پســماند تهران - در واکنش 
به خبر منتشر شده گفت : این موضوع صرفا در 
حد یک گزارش خبری منتشر شده و پرسش 
ما از دانشــکده محیط زیست دانشگاه تهران و 
محیط زیســت تهران با این پاسخ مواجه شد 
که هنوز بــه صورت مکتوب از دســتگاه های 
بالادستی در این خصوص چیزی منتشر نشده 
و این مســئله تنها در حد یک خبر اســت که 
نیاز به بررســی دارد. ما اقدامی که در کهریزک 
موجب تولید گاز متان شود انجام نداده ایم البته 
بحث پســماند تر در مجموعــه آرادکوه وجود 
دارد کــه هوادهی برای آن انجام می شــود اما 
اقدامی که گاز متان در این مجموعه تولید کند، 

ما نداشته ایم.

فرمانده یگان حفاظت ســازمان محیط زیست گفت: هیچ 
صفحه مجــازی با نام پیروز وجود نــدارد، تمامی صفحات 
مجازی که با نام پیروز ایجاد شــده اســت، دروغ و جعلی 
میباشد.سرهنگ جمشید محبت خانی گفت: هیچ صفحه 
مجازی با نام پیروز وجود ندارد، تمامی صفحات مجازی که 
با نام پیروز ایجاد شده است، دروغ و جعلی میباشد.فرمانده 

یگان حفاظت سازمان محیط زیست گفت: در روز های اخیر 
یک صفحه مجازی در اینستاگرام اقدام به جمع آوری پول 

بــرای خریدن یک قلاده ماده یوز برای پیروز کرده بود، که 
اساســا مطرح کردن این موضوع اشــتباه است و سازمان 

حفاظت محیط زیست به هیچ عنوان نیازی به جمع آوری 
پول برای پیروز ندارد.وی در پایان گفت: پیروز در ســن ۷ 
ماهگی است و اصلا شرایط جفتگیری را ندارد، برخی افراد 
با ســو استفاده از احساسات مردم و ناآگاهی آن ها اقدام به 
کلاهبرداری میکنند، و در بــاره ی این مورد هم به همین 

صورت بوده است.


